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Gradski proračun za 1908. bio je sličan proračunu iz prethodnih dviju godina. 
Prihodi su iznosili 228.887 kruna, a rashodi 228.486 kruna, što znači da je i taj prora-
čun bio jako štedljiv i u njemu nisu bile predviđene gotovo nikakve investicije, što je 
ljutilo dio bjelovarskih gospodarstvenika. Iz proračuna se vidi da je petina gradskih 
prihoda išla u državnu blagajnu i samo od poreza na vino država je dobila 30.000 
kruna. Blaževćeva plaća određena je na 2.400 kruna, a za sve gradske činovnike iz-
dano je godišnje 19.000 kruna i nisu bile predviđene nikakve povišice (Proračun za 
1908., Nezavisnost, 11, 30. XI. 1907., str. 2). Sjednice gradskog zastupstva bile su duge i 
naporne. Na sjednici 29. studenog 1907. zastupnik Strižić opet ne dobiva odgovor na 
pitanje što je s gradskom šumom, odnosno kada će biti dovršena segregacija. On pita 
i što je s dogradnjom gimnazije. Kritizira štedljivi proračun te da treba uvećati grad-
ske prihode kako bi se moglo započeti s većim investicijama, a u tome ga podržava 
i apotekar Werklein, koji kritizira što gradska općina ima samo 30 dionica Bjelovar-
ske štedionice, pa i nema veće materijalne koristi od njezina uspješnog djelovanja 
(Nezavisnost, 2, 7. XII. 1907., str. 3-4). U proračunu nije bilo određeno gotovo ništa za 
kulturu, pa je čitava kulturna aktivnost ovisila, kao i ranije, o prilozima građana. 
Usprkos povoljnom ishodu izbora za gradonačelnika, ipak se nazire veliko nezado-
voljstvo dotadašnjim radom gradske uprave, dakle i politikom kako ju je dvadeset 
godina vodio Simo Blaževac. Tražilo se manje porezno opterećenje građana i veća 
financijska podrška gradu od Zemaljske vlade. 

No to je i vrlo teško vrijeme i u Zagrebu. Zbog mađarskog jezika na željeznici 
došlo je i do smjene banova, pa Teodora Pejačevića nakon kratkotrajnog banovanja 
Rakodzaya smjenjuje Pavao Rauch, kojega su kao sina Levina, svi smatrali teškim 
unionistom i od početka se opozicija žestoko okomila na tog martijanečkog vele-
posjednika. On je morao odgoditi zasjedanje Hrvatskog sabora, a zbog propalog 
veleizdajničkog procesa protiv Srba vođenog na zagrebačkom sudu, ostao je i bez 
banstva. No ni Rauchov nasljednik Slavko Cuvaj, čiji je otac Juraj bio svojedobno 
gradonačelnik Bjelovara, nije prošao bolje, pa se povukao s banske stolice nakon 
atentata koji je na njega izvršen u Zagrebu. Novi ban dr. Nikola Tomašić uzalud 
pokušava surađivati s predstavnicima Hrvatsko-srpske koalicije. Ispolitizirano gra-
đanstvo u Hrvatskoj kritizira sada sve postupke vlasti tražeći promjene i reforme, 
gledajući sve češće prema istoku, gdje se uspješno razvija Kraljevina Srbija.

Politiziranje društva zahvatilo je sve, pa i Bjelovar, gdje se organiziraju pojedine 
struke u svojim stručnim organizacijama. U Bjelovaru je 21. veljače 1909. otvoren 
Trgovački dom, pa se u njemu okupljaju bjelovarski trgovci okupljeni u Savezu tr-
govaca, kojima je predsjednik Lavoslav Singer, a potpredsjednici su Lieberman i 
Edo Plachte. Bjelovarski trgovci sudjeluju i na Zagrebačkoj burzi, koja je otvorena u 
sklopu Trgovačkog društva (Nezavisnost, 13, 27. II. 1909., str. 3). U Bjelovaru je 4. srp-
nja 1909. osnovana i podružnica Saveza hrvatskih obrtnika kojoj je za predsjednika 
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izabran Ivan Škornjak, za tajnika tiskar i knjižar Lavoslav Weiss, a za blagajnika 
Antun Šegrc (Nezavisnost, 32, 10. VII. 1909., str. 3). Na drugoj strani organiziraju se 
sve više i radnici, kako obrtnički, tako i trgovački i industrijski, koji traže više prava 
pod utjecajem sve boljeg radničkog zakonodavstva. Oni ukazuju preko svojih orga-
nizacija na to da se često ne poštuju naredbe o zatvaranju trgovina nedjeljom u 10 
sati, i Simo Blaževac misli da bi, s obzirom na gospodarske prilike, bilo najbolje da 
se ta naredba ukine, pokazavši time da su mu poslodavci bliži od radnika.

Komunalni problemi u gradu rastu sa sve brojnijim stanovništvom, ali se oni ne 
rješavaju potrebnom brzinom. Oduljilo se pitanje bjelovarske rasvjete, da bi konačno 
bio prihvaćen prijedlog ing. Fischera za plinaru, s obrazloženjem da kod elektrike 
prve godine nema dobiti, a kod plina se plin odmah naplaćuje, iako su mnogi na-
glašavali da samo električna struja daje mogućnost uporabe brojnih strojeva koji su 
se već počeli rabiti i u obrtničkim radionicama. Presudno za donošenje odluke bilo 
je to što bi početni izdaci za elektranu bili 57.000 kruna, a kod plinare 49.000 kruna 
(Odluke gradskog zastupstva, Nezavisnost, 5, 28. XII. 1907., str. 2-4; 4. I. 1908., str. 8; 
7, 11. I. 1908.; 8, 18. I. 1908., str. 2).

U vremenu kada se ne saziva Hrvatski sabor zbog ustavne krize Milan Rojc 
dobiva sve važniju ulogu. On se zajedno s Pejačevićem povukao iz zajedničkog 
Ugarsko-hrvatskog parlamenta zbog jezika na željeznici, te se ponovno nastanio u 
Bjelovaru. I on i Miroslav Strižić računaju na poslaničko mjestu u Hrvatskom saboru 
prilikom novih izbora 28. veljače 1908. (Izbori, Nezavisnost, 7, 11. I. 1908., str. 3-4). Iako 
je bio na mnogim funkcijama u Bjelovaru, imajući iza sebe 20 godina javnog rada, za 
saborskog zastupnika izabran je Milan Rojc.19 Međutim taj sabor raspušten je nakon 
druge sjednice i Rauch vlada bez Sabora. Gradsko zastupstvo Bjelovara radi posve 
normalno i bez većih uznemirenja. Rojc je doista i izabran za saborskog sabornika, 
ali zbog toga što Rauchovi pristaše nisu dobili nijedan mandat, to je saborsko zasje-
danje odmah odgođeno i Rauch vlada bez Sabora, koji se nije sastajao čitavo vrijeme 
njegova banovanja. No gradsko zastupstvo u Bjelovaru djeluje i dalje normalno, iako 
svima postaje jasno da, radi napretka grada, treba uvesti nove poreze (Nove gradske 
daće. Sjednica 31. III. 1908., Nezavisnost, 19, 4. IV. 1908.). Blaževac djeluje smireno i 28. 
ožujka 1908. želi sretan odlazak 53. pukovniji u svratištu Zvijezdi jer se očito dobro 
osjeća među časnicima, a dočekuje isto tako s velikom radošću 16 pukovniju, koja 
je u Bjelovaru bila matična (Nezavisnost, 19, 4. IV. 1908., str. 3, 20; 11. IV. 1908, str. 2).

Gospojinsko dobrotvorno društvo s predsjednicom Lelom Georgijević i pot-
predsjednicom Albertinom pol. Luterotti također organiziraju uobičajene zabave u 
vrijeme karnevala. Zanimljivo je da je tajnik društva bio dr. M. Strižić i možda upra-

19 Strižić je bio 10 godina gradski zastupnik, predsjednik pjevačkog društva Dvojnice, a 14 godina 
vodio je blagajnu Gospojinskog društva. Bio je i tajnik Crvenog križa i na čelu podružnice Gospo-
darskog društva (M. Strižić, 20 godina javnog rada, Nezavisnost, 19, 4. IV. 1908., str. 3). 
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vo njegovom vještom vođenju financija treba zahvaliti da je imetak društva 1908. 
godine iznosio 10.306 kruna i da se svake godine skupilo više od 1.300 kruna za 
dobrotvorne svrhe. Među odbornicima bile su Baluta, Blaževac, Ebenspanger, Fle-
ischer, Fischer, Geron, Hohnjec, Ilić, Kovačić, Kunić, Liebermann i Mišulin i njihov 
je rad izvanredno važan za razumijevanje društvenog života u gradu i snižavanje 
napetosti (Glavna skupština Gospojinskog dobrotvornog društva 4. IV. 1908., Neza-
visnost, 21, 18. IV. 1908., str. 4). 

U 1908. gradski se prirezi povećavaju, kako je bilo i najavljeno. Uvodi se tara-
covina koja omogućuje asfaltiranje ulica (Taracovina. Prilog, Nezavisnost, 27, 30. V. 
1908., str. 4). No sve su intenzivniji zahtjevi za podizanje investicijskog kredita kojim 
bi se rješavali ti i slični problemi. U međuvremenu je stiglo odobrenje Zemaljske 
vlade za izgradnju plinare, što je izazivalo nezadovoljstvo dr. Ivana Wintera, Franje 
Omčikusa i Milana Rojca, koji su 3. kolovoza 1908. u Zvijezdi načinili interpelaciju 
smatrajući da se grad loše vodi, kao „...u kameno doba“, i da bi trebalo graditi elek-
tričnu centralu kao što ju je 1907. izgradio Zagreb (P. Gradske investicije, Nezavi-
snost, 36, 1. VIII. 1908., str. 3-4). Gradnja plinare povjerena je tvrtki Franjo Manošek 
d.d. iz Beča i, kao i u Koprivnici, instalacije su loše izvedene i ubrzo se pokazalo da 
je plinofikacija bila promašaj (Nezavisnost, 40, 29. VIII. 1908., str. 2).

 Više se nije moglo odgađati ni preseljenje sajmišta na Logorište te je određeno da 
se utroši 175.000 kruna za uređenje novog sajmišta, ali je Blaževcu uspjelo da do 1913. 
odgodi izvršenje te odluke (Nezavisnost, 42, 12. XII. 1907., str. 1). Simo Blaževac 15. je 
rujna 1908. izložio sve probleme grada banu Pavlu Rauchu, koji je došao u Križevce, 
s križevačkim veleposjednikom Kiepachom i biskupom Drobeckim radi pitanja stoč-
nih izložbi (Nezavisnost, 43, 19. IX. 1908., str. 4). Zastupnik Strižić traži krajem 1908. 
da se u Bjelovaru sagradi moderna klaonica s obzirom na velik broj stoke (Sjednica 
gradskog zastupstva, 7. X. 1908., Nezavisnost, 46, 10. X. 1908., str. 3). U bjelovarskim 
novinama nalazimo brojne natječaje za gradske nabave. Grad drži osam pastuha u 
konjarskoj stanici u Bjelovaru koji imaju rasplodnu ulogu, a za konje je zainteresirana 
i konjanička pukovnija. Preko oglasa nabavljala se krma te se 100 kg zobi plaćalo 16 
kruna, sijena 8 kruna, a slame 3 krune (Oglas, Nezavisnost, 49, 31. X. 1908., str. 4).

U studenom 1908. za podnačelnika je umjesto Omčikusa izabran dr. Miroslav 
Strižić. Budući da je Strižić bio do tada žestok protivnik dotadašnje gradske politike, 
rad gradske općine postaje prepun kontroverzi i ništa se više ne provodi bez oštrih 
rasprava. Blaževac nije krio svoje divljenje prema caru koji je Monarhiji dao pola sto-
ljeća mira bez naglašavanja njegove otuđenosti od naroda. On Bjelovaru priređuje 
bez prisutnosti cara veliku proslavu obilježavanja polustoljetne vladavine dara Fra-
nje Josipa. Na proslavi sudjeluju oba pjevačka društva i pjeva se himna Lijepa naša 
uz vatromet, a u Liebermannovoj trgovini izložena je velika slika cara okruženog 
seljacima. Grad je bio okićen trobojnicama, a paromlin je bio osvijetljen električnom 
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rasvjetom jer je u mlinu bio montiran dinamo-stroj koji je davao električnu struju 
(„Živio Josip!“, Nezavisnost, 53, 28. XI. 1908.; 1, 5. XII. 1908., str. 3). I 18. kolovoza 1909. 
msgr. Göszl služi u katoličkoj crkvi svečanu misu u povodu obilježavanja 79. obljet-
nice careva rođenja, a dakako da je misi prisustvovao i Simo Blaževac (Nezavisnost, 
38, 21. VIII. 1909., str. 3).

Pažnju javnosti od ozbiljnih problema odvlači i svečano obilježavanje dvade-
setogodišnjice načelnikovanja Sime Blaževca na izvanrednoj sjednici gradskog za-
stupstva 12. prosinca 1908. na kojoj je bio i veliki župan Georgijević. Blaževac je 
bio doveden u dvoranu poput bana i na Strižićev prijedlog proglašen je začasnim 
bjelovarskim građaninom. Pritom je istaknuto da je Blaževac uspio doći na mjesto 
gradonačelnika još kao mlad čovjek u naponu snage te je uspio uspješno voditi grad 
tijekom toliko godina. Iznenađeni Blaževac tronuto je zahvalio na tome (Nezavisnost, 
2, 12. XII. 1908., str. 2-3; 3, 19. XII. 1908.).

No ta svečanost ipak mu je dala na znanje da građani očekuju promjene i da se 
gradom u kojemu je Strižić podnačelnik neće moći vladati kao ranije. Prekida se s 
velikom štednjom i uravnoteženim gradskim proračunom, za koji se uvijek zalagao 
Blaževac, pa su kraj redovnih prihoda od 275.161 kruna iskazani u proračunu za 
1909. i rashodi od 299.475 kruna. Razlika se mislila namiriti taracovinskom uvozni-
nom, te je zamoljen ban da se gradu dodijele još dva godišnja sajma, i to 17. travnja i 
17. rujna. S tom molbom otišla je bjelovarska delegacija ponovno k banu Rauchu 14. 
prosinca 1908. (Nezavisnost, 3, 19. XII. 1908., str. 2-3). Odobreni su dodatni sajmovi i 
to je Blaževac zadovoljno objavio na sjednici gradskog zastupstva 27. siječnja 1909. 
Dopušteno je i otvaranje baždarskog ureda za bačve, što je bilo važno s obzirom na 
bilogorska vina, koja su postajala sve prisutnija na stolovima vinskih sladokusaca. 
Blaževac je vrlo popularna ličnost u gradu.

 Na sjednici Dobrovoljnog vatrogasnog društva u ožujku 1909. izabran je S. Bla-
ževac za predsjednika i nadvojvodu, a tajnik mu je bio učitelj Rudolf Žličar, vješt 
peru i dobar organizator (Godišnja skupština Dobrovoljnog vatrogasnog društva, 
Nezavisnost, 15, 13. III. 1909., str. 3). 

 Sve više trgovaca te trgovačkih putnika i agenata dolazi u tom vremenu u grad, 
pa su svratišta K zvijezdi, Josip Purgar,20 Toma i Magulac obično puna, a preko novina 
može se pratiti broj posjetitelja u gradu. Grad se poljepšava i uređuje, a broj ugosti-
teljskih objekata raste. 

Grad Bjelovar iskazuje i posebne potrebe. Podružnica Hrvatskoga gospodar-
skog društva zamolila je da se i u Bjelovaru osnuje trgovačka ili obrtna škola kako 
bi imali stručniji kadar. Međutim već se u studenom 1909. od toga odustalo, jer je 

20 Nakon smrti Purgara svratište je preuzeo krajem 1910. Ivan Barta koji je vodio kupališno svratište u 
Daruvaru.
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najavljeno otvaranje Merkurove trgovačke škole u siječnju 1910. godine. Zanimljivo 
je da je Bjelovar odbio 1912. da se u njemu osnuje učiteljska škola, te je očito svoju 
budućnost tražio u gospodarskom i prometnom, a ne prosvjetnom razvoju, prepu-
stivši taj zadatak Križevcima (Nezavisnost, 10, 1. II. 1913., str. 4). Ipak nagrađuje se 
dugogodišnji rad na školi. Na sjednici gradskog zastupstva 3. studenog 1909. Simo 
Blaževac, Strižić i Batala čestitaju gradskoj učiteljici Barici Fleischer 30. obljetnicu 
rada (Nezavisnost, 39, 6. XI. 1909., str. 3). 

Blaževac potpisuje sve odluke grada, a s posebnom pažnjom prati poslove zakupa 
i natječaje stvarajući tako kod građana osjećaj da sudjeluju u vlasti. Natječaji se raspi-
suju i za niža mjesta stalnih namještenika, kao naprimjer za ovrhovoditelja, koji prima 
mjesečno 120 kruna (Takav je, Nezavisnost, 31, 3. VII. 1909., str. 7; 38, 21. VIII. 1909., str. 6).

U kolovozu 1909. Blaževac je objavio oglas i o obaveznom upisu djece u školu, a to je 
činio svake godine sve do 1913. godine jer je gradsko poglavarstvo kontroliralo polazak 
djece u školu (Nezavisnost, 39, 28. VIII. 1909., str. 7). Blaževac je raspisao natječaj 1889. za 
gradnju nove pučke škole i u natječaj se uključio i poznati arhitekt Rudolf Lubynski 
(Nacrti za gradsku pučku školu u Bjelovaru, Nezavisnost, 18, 3. IV. 1909., str. 4). No pre-
napregnuti planovi nisu se ostvarivali željenim tempom, pa je gradski zastupnik dr. 
Milan Rojc na sjednici zastupstva 9. kolovoza 1909. podnio pritužbu (Nezavisnost, 37, 14. 
VIII. 1909., str. 4). Situacija se nešto poboljšala sljedeće godine. Pravilnik za uređenje taraco-
vinske uvoznine od 12. prosinca 1908. počeo se primjenjivati 1909., ali ubiranje taracovine 
nije teklo očekivanim ritmom, pa je došlo čak do bojkota okolnih sela, gdje su seljaci od-
bijali plaćati taracovinu. Na sjednici zastupstva 9. kolovoza 1909. potvrđen je pravilnik o 
izdavanju u zakup gotovo svih gradskih prihoda, te se od 12 mjesečnih i četiri godišnja 
sajma očekivao prihod od 18.000 kruna (Nezavisnost, 39, 28. VIII. 1909., str. 7).  

U srpnju 1909. Teodor Bošnjak imenovan je tajnikom Zemaljske vlade, a Slavko 
Cuvaj smjenjuje Czernkovicha na podbanskoj stolici. I Bošnjak i Cuvaj bili su di-
jelom svog života vezani za Bjelovar, pa se zahvaljujući tome mnogo očekuje. Oni 
zajednički dolaze 8. rujna 1909. u grad te se sastaju s Blaževcem (Nezavisnost, 41, 11. 
IX. 1909., str. 2). Dogovoren je milijunski zajam podignut kod Hipotekarne banke uz 
isplatu tijekom 50 godina radi gradnje plinare, osnovne škole, klaonice i kanalizaci-
je. O nužnosti tog zajma raspravlja se žučno i dugo na sjednicama 29. prosinca 1911. 
– 6. siječnja 1912. (Novi komunalni zajam, Nezavisnost, 2, 9. XII. 1911., str. 1; 5, 30. II. 
1911., str. 3; 6, 6. I. 1912.). Radovi na kanalizaciji započeli su već u listopadu 1909. te je 
Blaževac potpisao ugovor o izvedbi u iznosu od 82.000 krune (Nezavisnost, 46, 16. 
X. 1909., str. 6-7). Uskoro zatim Blaževac zabranjuje brzu vožnju po gradu uz kaznu 
od 200 kruna ili 14 dana zatvora (Nezavisnost, 49, 6. XI. 1909., str. 5).

Na sjednici gradskog zastupstva 29. XII. 1910. zaključeno je da će plinarom, čija je 
izgradnja stajala 385.472 krune, upravljati Dragutin Gerbl te da će se naplaćivati ku-
bični metar plina 32 filira po kućanstvu, a za obrt 20 filira (Nezavisnost, 1, 4. XII. 1910., 
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str. 2). Budući da su gospodarski poslovi grada bili sve veći, za gradskog ekonoma 
izabran je Stjepan pl. Pavlečić, čija je plaća iznosila 1.000 kruna godišnje i još 360 kruna 
za stanarinu te 500 kruna posebnog dodatka (Oglas, Nezavisnost, 4, 25. XII. 1909., str. 
2.; Imenovanje, Nezavisnost, 1, 4. XII. 1910., str. 5). Ta visoka plaća potvrđuje veliku bri-
gu grada da se gospodarski poslovi, u koje je ulazilo i dodjeljivanje drvnog deputata 
krajiškim pravoužitnicima, obavljaju točno i na vrijeme (Nezavisnost, 2, 10. XII. 1910.). 
Očito je da Blaževac vodi veliku brigu da svi dobiju ono što im pripada po zakonu i 
da vlada gradom pravedno. No vremena su bila teška i za banovanja Nikole Tomašića 
sve veći utjecaj u Bjelovaru dobiva dr. Milan Rojc, političar i odvjetnik čije je djelova-
nje bilo mnogo iznad lokalnog. Dotadašnji kotarski načelnik A. Šenoa premješten je u 
Našice, a novi je Vaso Pavić (Nezavisnost, 8, 22. I. 1910., str. 5). I dotadašnjeg ekonoma 
Pavlečića, koji je bio plemićkog porijekla, smjenjuje već u ožujku 1910. Ivan Korač i na 
njegov prijedlog odmah su uvedeni svakodnevni sajmovi živeži, o čemu je Simo Bla-
ževac oglasom obavijestio građanstvo (Oglas od 1. srpnja, Nezavisnost, 32, 9. VII. 1910.). 

Lavoslav Singer, ponovno izabran za saborskog zastupnika, zalaže se za inten-
zivniju gradnju pruge Bjelovar – Veliki Zdenci ističući da kamo dođe pruga, dođe i 
napredak (Nezavisnost, 12, 19. II. 1910., str. 2-3). Bjelovar je u tom vremenu u snažnom 
industrijskom usponu. Prvi bjelovarski paromlin bio je zamišljen kao eksportni 
mlin te je sagrađen na 10 katastarskih jutara i imao je 20 zgrada i dva parna stroja 
jačine 300 i 600 KS. Mogao je dnevno samljeti pet vagona brašna te zaposliti 75 rad-
nika (Prvi bjelovarski paromlin, Nezavisnost, 27, 4. VI. 1910., str. 3). Bjelovar je imao i 
ledanu, a Ignac i Mario Fürst grade 1909. „Bjelovarsku industriju za izradbu drva“ 
koja je izrađivala namještaj za kasarne i kundake za puške (Nezavisnost, 29, 18. VI. 
1910., str. 2). I u okolici Bjelovara otvaraju se velike tvornice. U Trojstvu je otvorena 
Ciglana d.d., u kojoj je Strižić bio u ravnateljstvu. Moglo bi se reći da Bjelovar do-
slovno „cvate“, pa je u srpnju organizirana prva cvjetna povorka u kojoj sudjeluje i 
Katarina Blaževac (Nezavisnost, 35, 30. VII. 1910., str. 3-4). Tomašićevi izbori za Sabor 
provedeni su 28. listopada 1910., ali kratkotrajno slaganje bana s Hrvatsko-srpskom 
koalicijom ubrzo je bilo poremećeno, pa – iako su se održavale sjednice Sabora – u 
zemlji nije zavladala sloga. I u takvim uvjetima Blaževac nastoji stvoriti u Bjelovaru 
slavljeničku klimu te je organizirao veliku proslavu u povodu careve 80. obljetnice 
17. kolovoza 1910. Svečanu povorku predvode Blaževac i Strižić na Banskom trgu u 
svečanim odijelima i s cilindrima na glavi uz zvukove vojničke glazbe i posebne 
izvedbe društava Dvojnica, Goluba, Merkura i Sokola. Održana je i velika bakljada, a 
Singer je Blaževcu dao 500 kruna za sirotinju. Ova svečanost je zadnja velika pro-
slava u čast dugovječnog habsburškog cara (Proslava kraljeve 80-godišnjice, Nezavi-
snost, 38, 20. VIII. 1910., str. 3). 

Blaževčeva popularnost velikim dijelom izvire i zbog suradnje s Dobrovoljnim 
vatrogasnim društvom, koje je 1910. održalo vježbu u vojarni u prisutnosti Blaževca, 
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koji je 1909. – 1911. i predsjednik tog društva (Nezavisnost, 35, 10. VII. 1910., str. 4; 15, 
11. III. 1911., str. 6). Preko tog društva jačala se solidarnost građana u nevolji i važ-
nost tih nepolitičkih društava bila je u građanskoj Hrvatskoj mnogo veća nego što 
se misli. Tajnik društva Žličar člancima u Nezavisnosti obavještavao je građanstvo o 
svim zbivanjima u društvu. Tako je detaljno opisao 38-godišnju skupštinu 25. ožuj-
ka 1911. kojoj je predsjedao Simo Blaževac, koji je zbog bolesti, a onda i smrti rani-
jeg zapovjednika Filipana u kolovozu 1911., preuzeo i nadzapovjedništvo Društva. 
Društvo je imalo 147 redovnih članova te 130 podupirućih i 98 začasnih. Vatrogasci 
su sudjelovali kod proslave Florijana, Tijelova, rođendana kralja i na drugim mani-
festacijama svojom glazbom. Prisustvovali su i 40. kongresu Vatrogasnog društva u 
Ljubljanu. Bolnička blagajna tog društva imala je 14.242 krune, društvena 1.210 kru-
na, a na računu odbora bilo je 29 kruna. Među odbornicima Društva bio je i Ignatz 
Puretić i dr. Miroslav Bićanić i tu se susreću na neki način svi bjelovarski uglednici 
(Nezavisnost, 18, 1. IV. 1911., str. 5-6).

 No i grad Bjelovar mora 24. i 25. X. 1910. obaviti nove izbore za gradsko zastup-
stvo i izabrati u prvom izborništvu 6 zastupnika, a u drugom 7. U prvom je glasao 
71 glasač od 88 upisanih, te su izabrani Adolf Mišulin sa 68 glasova, nadšumar Ivan 
Beck s 55, dr. Mislav Strižić s 54, sudski vijećnik Franjo Stilinović s 42, upravitelj Prvog 
bjelovarskog paromlina Rudolf Fochtmann s 41, Julio Lauš s 36 glasova. U drugom 
izborništvu bila su upisana 493 glasača, ali su izborima pristupila samo 273 glasača te 
su izabrani Gjuro Čimić s 273 glasa, Marko Hajduković s 236, Nikola Balota s 223, Josip 
Werklein sa 192, dr. Rudolf Wagner sa 189, Josip Stekar sa 182 glasa, a nisu prošli prof. 
Andrija Ribar, koji je dobio 93 glasa, i Živković sa 182 glasa (Nezavisnost, 46, 15. X. 1910., 
str. 6, te Gradski izbori, Nezavisnost, 48, 29. X. 1910.). Staro zastupstvo sastalo se 12. stu-
denog 1910., te je Blaževac zahvalio starim zastupnicima nabrojivši sve što je učinjeno 
1907. – 1910. godine za grad. Već 16. studenog sastalo se obnovljeno zastupstvo te je 
za podnačelnika ponovno izabran M. Strižić, a izabrani su i članovi četrnaest odbora: 
Političko-upravnog, Gospodarsko-građevinskog, uboškog, karnosnog, zdravstvenog, 
ekonomskog, aprovizacijskog, nadzornog itd. Uglavnom sve što je bilo važno rješava-
lo se sada u odborima pa su onda na sjednicu zastupstva dolazili ti prijedlozi uglav-
nom samo na potvrdu (Nezavisnost, 51, 19. XI. 1910., str. 3).

Međutim krajem 1910. dolazi do čestih obustava sajmova zbog bolesti stoke, što 
su strogo kontrolirali Mađari. Gradonačelnik Blaževac oglasima o zabranama saj-
mova informira narod ističući da bi trebalo ojačati veterinarsku službu u Bjelovaru. 
Izgleda da se promet stokom odvijao kroz posebnu ustanovu. U bjelovarskoj je klao-
nici 1910. godine zaklano: 191 bik, 560 volova, 1.019 krava, 389 junica, 1.292 teladi, 25 
janjaca, 108 koza i 2.048 svinja, a vlasništvo je promijenilo 3.128 bikova, 6.207 krava, 
2.516 junica, 7.358 volova, 7.947 teladi, 3.388 konja i 20.792 svinje, što potvrđuje ži-
vost na bjelovarskom sajmištu, ali i da je „trbuh grada“ bio poprilično velik te da se 
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trošilo dosta mesa. Od ožujka 1911. uređen je i odio za konje na novom sajmištu na 
Logorištu. No česte zabrane sajmova zbog bolesti stokom smanjuju i prihode grada, 
što se nije moglo nadomjestiti prodajom drugih proizvoda građanstvu. U tim vre-
menima građanstvo se opskrbljivalo preko privremenih aprovizacija, te je oglasom 
Blaževac obavijestio građane da od 2. siječnja 1911. mogu kupiti krumpir po 8 filira 
za kilogram te kiselo zelje i repu po 18 filira, što je bilo dosta skupo (Oglas, Neza-
visnost, 5, 31. XII. 1910., str. 4; Aprovizacija grada, Nezavisnost, 8, 21. I. 1911.; Oglas, 
Nezavisnost, 16, 18. III. 1911., str. 5). 

S obzirom na ojačanu ulogu Bjelovara i u političkom životu i u gospodarstvu sje-
verne zemlje te porez koji daju Zemaljskoj vladi, Simo Blaževac zalaže se na sjednici 
gradskog zastupstva 27. veljače 1911. da Bjelovar bude uvršten u gradove prvog reda 
poput Varaždina, Zemuna, Zagreba i Osijeka, čime bi ojačao svoju samoupravu. Tra-
žili su i da se u Bjelovaru otvori podružnica Austro-ugarske banke s obzirom na 
financijsku ulogu Bjelovara na širem području, ali su ti prijedlozi odbijeni (Gradsko 
zastupstvo, Nezavisnost, 14, 4. III. 1911., str. 2).

U tom vremenu Blaževac je prvi put počeo pobolijevati. Gotovo iznenada 2. 
travnja 1911. upravu grada morao je predati Stevanu Kosieru i Miroslavu Strižiću 
zbog operacije očiju. Operacija je uspjela, ali je oporavak trajao vrlo dugo te se Bla-
ževac vratio na posao tek 8. srpnja 1911. (S. Blaževac na operaciji, Nezavisnost, 19, 8. 
IV. 1911., str. 3; 24, 13. V. 1911., str. 4; 32, 8. VII. 1911., str. 3). Sjednice vodi Miroslav 
Strižić, ali gradske poslove, osobito one financijske prirode, rješava Blaževčev prija-
telj Stevan Kosier.

U vrijeme Blaževčeva izbivanja ojačalo je nezadovoljstvo građana investicijskom 
politikom grada. Kornelije Bosiljčević piše članak „Kakav treba da je hrvatski grad-
ski zastupnik?“ (Nezavisnost, 36, 5. VIII. 1911., str. 2). No Blaževac i dalje djeluje na 
stari način, ali ipak više nego prije obavještava građane detaljno o sadržaju gradskih 
sjednica, a oglasima i o svim natječajima i sajmovima jer su oni bili izvanredno važ-
ni za uvećanje gradskih prihoda, a time i za razvoj grada. Bila je to ista logika kojom 
su stari Atenjani zadržali Agoru u središtu Atene jer je tržnica u središtu grada 
omogućavala lakše kontakte trgovaca i kupaca, a ujedno je nosila i korist ugostitelji-
ma. U tom je vremenu postalo očito da grad mora podići zajam ako neće zaostati za 
ostalim gradovima, te je na sjednici gradskog zastupstva 27. listopada 1911. osnovan 
posebni odbor u kojem su bili Strižić, Balota i gimnazijski profesor Branko Živković 
(Nezavisnost, 48, 28. X. 1911., str. 4).

Zbog ostavke Većeslava Exnera i smrti Filipana Trebalo, trebalo je 15. listopada 
1911. provesti i dopunske izbore, te je Blaževac objavio opširni oglas uoči izbora 
(vidi faksimil) ističući da se ne mogu kandidirati gradski činovnici. Izabrani su Ivan 
Winter s 207 glasova i Ljubomir Bakić sa 164 glasa, a propali su tehničar Daniel Šoch 
i trgovac građevnim drvom Ignac Fürst (Nezavisnost, 49, 4. XI. 1911., str. 5; 51, 17. XI. 
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1911., str. 5). Sjednica gradskog zastupstva 25. studenog 1911. bila je vrlo burna jer je 
Julijo Lauš tražio češće sastajanje građevnog odbora, a iskazano je da je grad asfalti-
ran troškom od 234.206 kruna, od čega su 177.103 krune bile obveznice kod Hrvatske 
eskomptne banke iz Zagreba (Nezavisnost, 1, 2. XII. 1911., str. 2).

Slika 2. Oglas od 27. listopada 1911. o izboru dvojice gradskih zastupnika  
(Nezavisnost, Bjelovar, 29. 10. 1911.)
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Mjesec dana kasnije održani su i izbori za Hrvatski sabor u Zagrebu. U Bjelova-
ru je dr. Benjamin Šuperina iz Radićeve Hrvatske pučke seljačke stranke dobio 1.537 
glasova, a ljekarnik Josip Werklein iz Hrvatske samostalne stranke Nikole Tomašića 
1.379 glasova (Nezavisnost, 4, 23. XII. 1911., str. 3). 

Za 1912. su po proračunu gradski prihodi iznosili 348.806 kruna, a rashodi 
331.706 kruna, s time da je gradonačelniku godišnja plaća iznosila 3.000 kruna. Me-
đutim tu nisu bile iskazane investicije za gradnju škole, klaonice i vodovoda, pa je 
bilo neminovno da treba podići novi zajam, iako još nije bio otplaćen milijunski 
zajam podignut početkom 1909. u Hipotekarnoj banci. O podizanju ili nepodizanju 
tog novog zajma raspravljalo se na sjednicama 29. i 30 prosinca 1911. Mnogi su se i 
tada zalagali za štedljivo poslovanje tražeći da se, umjesto potrebnih 340.000 kruna, 
podigne samo 230.000 kruna (Novi komunalni zajam, Nezavisnost, 6, 6. I. 1912., str. 
1). Međutim nekoliko dana poslije te sjednice izgorio je Singerov bjelovarski paro-
mlin i više nije obnavljan, iako je Strižić kao podnačelnik bio protiv takvog rješenja, 
jer da taj veliki mlin donosi gradu veliku korist. No dioničari Prvog hrvatskog d.d. 
za promet i preradu nisu ga htjeli poslušati i zemljište mlina u travnju 1912. prodano 
je Hrvatskoj eskomptnoj banci za 340.000 kruna (Nezavisnost, 4, 23. XII. 1911., str. 5; 
21, 20. IV. 1912., str. 2). 

Dolazak Slavka Cuvaja na bansku stolicu 19. siječnja 1912. neki Bjelovarčani do-
čekali su s dosta velikim nadama, jer je Cuvaj i kao Rauchov podban dosta veliku 
pažnju posvećivao gradu u kojem je rođen 1851. godine, a kao dugogodišnji upravni 
činovnik u više županijskih središta odlično je poznavao zakone i probleme Hrvat-
ske i Slavonije. Gradsko zastupstvo sastavilo je poseban izvještaj za Cuvaja o stanju 
u gradu (Sjednica grad. zastupstva 26, I. 1912., Nezavisnost, 7, 13. I. 1912., str. 5). No 
ništa se nije dogodilo osim što je domaća pukovnija dobila premještaj u Beč, a 97 
pješačka dolazi u Bjelovar. Kao i uvijek, Dobrotvorno gospojinsko društvo priredilo 
je koncert 10. veljače 1912. u Sokolskom domu, gdje je bila smještena i burza Trgovin-
skog doma, te su glasoviračice bile kći velikog župana Dedovića Elza Leyer i Maca 
Quinz, a čelist je bio Franjo vitez Ernst (Nezavisnost, 9, 27. I. 1912., str. 5). Organizira-
na je i vatrogasna zabava, a Blaževac je još uvijek predsjednik, što je potvrđeno na 
godišnjoj skupštini 24. veljače 1912.

No građane su u vrijeme poklada uznemirile vijesti da je počeo Prvi balkanski 
rat. Očekivalo se da će Austro-Ugarska biti upletena u taj sukob radi konačnog rješe-
nja Istočnog pitanja, pa su počele i pripreme za mobilizaciju, a Cuvaj je preimenovan 
u povjerenika banske časti te ne saziva Sabor.

Bjelovar kao grad s mnogo vojske odmah je osjetio te promjene. Uzalud Branko 
Živković aktivira pitanje podizanje zajma. Ratna psihoza ne pogoduje trgovini i u Za-
grebu se odustalo od održavanja Zagrebačkog zbora, koji je od 1909. znatno utjecao na 
povoljan gospodarski razvoj Hrvatske. Umjesto toga Blaževac predlaže da se gradi in-
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dustrijska pruga od željezničke stanice do plinare, što ukazuje na to da bi Bjelovar tre-
bao imati veliku ulogu u slučaju rata (F. Šimunović, Novi gradski zajam, Nezavisnost, 
20, 13. IV. 1912., str. 5; 18, 30. III. 1912., str. 5). To podiže mnogo bure i Đivković otvoreno 
napada Blaževca da vodi politiku protivnu interesima grada i da je kao gradonačelnik 
prekoračio svoje ovlasti (Naše gradsko zastupstvo, Nezavisnost, 23, 4. V. 1912., str. 4; 24, 
11. V. 1912., str. 1). Dvije sjednice gradskog zastupstva nisu se mogle održati bilo zbog 
nedostatka kvoruma bilo zbog iznenadnog Blaževčeva izostanka (Sjednica, Nezavi-
snost, 26, 25. V. 1912., str. 4; 27, 1. VI. 1912., str. 3; 28, 8. VI. 1912., str. 7; 31, 29. VI. 1912., 
str. 4). Prvi put od 1871. nije se mogla održati zakazana sjednica. Istovremeno su gra-
đani počeli prikupljati Crvenu pomoć te se očito u gradu osjećala bojazan od rata te 
oživljava sjećanje na vrijeme okupacije Bosne i Hercegovine, kada je Hrvatska pružala 
veliku pomoć izbjeglicama i stradalima u Bosni. Tek 2. srpnja 1912. pod Blaževčevim 
predsjedanjem održana je sjednica gradskog zastupstva s potrebnim kvorumom. No 
na njoj Blaževac ne govori o mogućnosti izbijanja rata već poziva građanstvo da, kao 
i prijašnjih godina, svečano proslavi kraljev rođendan u sve tri crkve te da građani 
izvjese zastave na svojim domovima (Gradsko zastupstvo, Nezavisnost, 32, 6. VII. 1912., 
str. 5 i Oglas, 38, 17. VIII. 1912., str. 6). 

Početkom rujna održana je izvanredna sjednica gradskog zastupstva koju je 
sazvao Werklein i na njoj je Živković izjavio da se zajam iz 1909. neracionalno i ne-
kontrolirano trošio (Izvanredna sjednica gradskog zastupstva, Nezavisnost, 40, 31. 
VIII. 1912., str. 5; 41, 7. IX. 1912., str. 1). Blaževac pokušava pažnju građana skrenuti 
na prodaje nekretnina i natječaje. Oglas o prodaji nekretnina Podravine na Slavon-
skoj cesti na čestici 847, gdje je bilo i mnogo zgrada, uključujući i pilanu i sušaru, 
zainteresirao je dio gospodarstvenika, ali ga se moralo objaviti tri puta (Oglas, Ne-
zavisnost, 47, 19. X. 1912., str. 8). Oglašava se i veliki godišnji sajam 17. rujna 1912. jer 
tijekom 1911. u devet mjeseci nije održan u Bjelovaru nijedan sajam, što je dovelo do 
manjka u gradskom proračunu u iznosu od 44.055 kruna (Gradski proračun za 1913., 
Nezavisnost, 2, 7. XII. 1912., str. 4). Postojala je bojazan da će tako biti i ubuduće i da će 
biti teško sastaviti uravnoteženi proračun. 

Zbog takvog stanja, znalo se da će biti teško sastaviti proračun za 1913. i da će se 
manjak morati nadoknaditi uvođenjem nepopularnih prireza, kojih do tada u tome 
gradu gotovo da nije ni bilo. Ujednačavanje prihoda i rashoda išlo je vrlo mučno. 
Vremena su bila nesigurna i financijske prognoze često netočne jer su na sajmove 
utjecale česte zabrane zbog bolesti stoke, a raspisivanje natječaja za živodera u rujnu 
1912. navodi na zaključak da je trebalo pokopati mnogo životinja. Nije se znalo hoće 
li i u nadolazećoj godini podbaciti sajmovi. O proračunu se raspravljalo i 14. i 24. 
prosinca 1912. da bi konačno bio usvojen s prihodom od 320.472 krune i rashodom 
od 350.387 kruna, a manjak od 21.387 krune trebalo je namiriti s 22% prireza na dr-
žavni prorez. Grad Bjelovar prvi je put raspisao prirez, no nikako nije bilo moguće 
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uravnotežiti prihode i rashode samo na osnovi ubiranja taracovine (Proračunska 
rasprava, Nezavisnost, 5, 28. XII. 1912., str. 1). 

 Zadnja sjednica u gradskog zastupstva u 1912. godini održana je 28. prosinca 
pod predsjedanjem Blaževca, koji je objavio da je Zemaljska vlada odobrila produže-
nje Demetrove ulice na molbu Milana Rojca (Nezavisnost, 6, 4. I. 1914., str. 3). Dne 18. 
studenog u prvom, a 19. studenog 1912. u drugom izborništvu trebalo je popuniti tri 
mjesta gradskih zastupnika, i to Branka Živkovića, Mišulina i Fochtmana. U prvom 
izborništvu kandidiran je nadšumar i upravitelj Imovne općine đurđevačke Edo Sla-
pničar te Edmund Plachte, trgovac i kućevlasnik, a u drugom umirovljeni Dragutin 
Laksar, također službenik općine i kućevlasnik. Taj zadnji dobio je najviše glasova te 
je pomalo postajao sve utjecajniji u radu gradske općine kao novi i moderni političar 
(Oglas, Nezavisnost, 49, 2. XI. 1912., str. 2; Izbori, Nezavisnost, 51, 23. X. 1912., str. 4).

I u 1913. godinu Bjelovarčani su uplesali koncertom Gospojinskog društva 16. 
siječnja za koji se plaćala ulaznica od dvije krune, a svirala je vojna glazba i Blaževac 
je održao govor. Na Novu godinu Blaževac je otvorio i Hrvatsku pučku knjižnicu 
Preradović, što je svakako jedna od vrlo važnih odluka grada koji je u tu ustanovu 
uložio znatna sredstva (Nezavisnost, 6, 4. I. 1913., str. 2). Spoznaja da Balkanski ratovi 
neće zahvatiti Monarhiju potaknula je ponovno gospodarsku aktivnost. Blaževac je 
5. svibnja 1913. otvorio veliki godišnji sajam, a najbolji eksponati poslani su na pro-
ljetni Zagrebački zbor u Zagreb (Nezavisnost, 24, 10. V. 1913., str. 5). Nitko nije znao da 
je to zadnji zagrebački velesajam održan pod tim nazivom (Arčabić, 2013.).

U lipnju 1913. Blaževac predvodi delegaciju bjelovarskih zastupnika k povjere-
niku banske vlasti Karlu Unkelhauzeru radi osiguravanja financijske podrške za 
gradnju nove pučke škole koja se pokazala potrebnom zbog broja djece (Bjelovarsko 
gradsko zastupstvo kod bana, Nezavisnost, 30, 21. VI. 1913.). Naime ban Slavko Cuvaj 
poslije neuspjelog atentata uzeo je odmor, pa se više i nije vratio na svoju dužnost 
bana, tako da je dr. Unkelhauser privremeno obavljao potrebne poslove. No Unkel-
hauser, rodom iz Vukovara, nije dao nikakva obećanja Blaževcu, pa se ovaj vratio 
razočaran natrag u Bjelovar. 

Ponovno jačanje Hrvatsko-srpske koalicije u vrijeme bana Škerletza osjeća se 
ponovno i u komunalnoj politici Bjelovara i u stranačkom životu grada. O svim 
gradskim poslovima diskutira se i Blaževca se kritizira zbog prevelike udvornosti 
višim vlastima, te se traži drugačije ponašanje gradonačelnika. To je išlo tako dale-
ko da je bjelovarski odvjetnik dr. Ivan Winter predložio da se u Bjelovaru osnuje i 
drugo vatrogasno društvo. Ne slažući se s tim prijedlogom, Simo Blaževac 19. srpnja 
dopisom Zemaljskoj vladi tražio je da se ta pravila ne potvrde jer da nema razloga za 
osnivanje drugog društva (Izvanredna sjednica grad. zastupstva 19. VII. 1913., Ne-
zavisnost, 35, 26. VII. 1913., str. 4). Nije bilo lagano biti protivnik Blaževcu, koji je či-
tav svoj život radio za dobrobit grada i koji je poznavao sve probleme grada. Oslanja-
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jući se na podršku svojih pristaša, nekadanjih članova nestale Narodne stranke, on 
je na dnevni red gradskog zastupstva stavio proslavu 40. godišnjice Dobrovoljnog 
vatrogasnog društva i pjevačkog društva Dvojnice 13. i 14. rujna 1913. u Sokolskom 
domu. Realizacija je podbacila u odnosu na planirano, a za novog predsjednika bio 
je izabran Gjuro Omčikus, prijatelj Milana Rojca, čija je žena Slava bila kuma druš-
tva (Nezavisnost, 42, 13. IX. 1913., str. 4; 43, 20. IX. 1913., str. 1). 

 Razočarani Blaževac drži sjednicu gradskog zastupstva 16. rujna i podnačelnik 
Miroslav Strižić, koji je počeo bojkotirati gradske sjednice nakon što je na sjednici 19. 
srpnja 1913. podnio izdvojeno mišljenje, podnosi ostavku. Zastupstvo nije prihvatilo 
njegovu ostavku, za razliku od Blaževca, koji je bio za to da se ostavka uvaži (Grad-
sko zastupstvo, Nezavisnost, 43, 20. IX. 1913., str. 4-5; 44, 27. IX. 1913, str. 5-6).

U međuvremenu je opet došlo vrijeme da se izabere polovica gradskog zastup-
stva te je gradski senator Stevan Kosier objavio oglas o izborima 17. i 18. studenog 
1913. informirajući da mogu glasati muškarci stariji od 24 godine, pod uvjetom da 
su zavičajnici i da plaćaju 10 kruna posrednog poreza, te nezavičajnici s 20 kruna 
poreza i s određenim vremenom boravka u gradu (Oglas, Nezavisnost, 45, 4. X. 1913., 
str. 6). Ždrijebom su ispali iz zastupstva Sime Blaževac, Ljubomir Bakić, Josip Hoh-
njec, Matija Jakšić, Dragutin Laksar, Albert Liebermann, Ignjat Puretić i dr. Ivan 
Winter. Budući da se stanovništvo Bjelovara uvećalo prema popisu iz 1910., grad 
je dobio pravo na zastupstvo od 24 zastupnika (Gradski izbori. Novo zastupstvo, 
Nezavisnost, 48, 25. X. 1913., str. 5).

6.    ODLAZAK SIME BLAŽEVCA 

Nitko nije očekivao da, s obzirom na pravo biranja 13 novih gradskih zastu-
pnika, Simo Blaževac neće ponovno biti izabran za zastupnika, iako se znalo da 
zbog poodmakle životne dobi neće biti dalje i gradski načelnik. To je znao i Simo 
Blaževac, koji se već prije izbora oprostio na sjednici 22. listopada 1913. od gradskog 
zastupstva navodeći što je sve učinio u gradu tijekom 25 godina svojeg načelnikova-
nja (Iz gradskog zastupstva, Nezavisnost, 49, 1. XI. 1913., str. 1). Znao je da je njegovo 
vrijeme prošlo i da način na koji je on upravljao gradom više ne može proći. Mnogi 
su bili željni promjena u gradu, a i vođenja drugačije politike Hrvatske i Slavonije u 
okviru saveza s Ugarskom, odnosno u okviru Monarhije. 

 Izbori za novo gradsko zastupstvo bili su vrlo žestoki, ali je samo drugo izborniš-
tvo dalo nova imena usprkos upozorenju Stevana Kosiera da treba paziti koga se bira 
te je naveo pogrešno izabrane zastupnike u prethodnom razdoblju (Oglas Kosiera, Ne-
zavisnost, 49, 1. XI. 1913., str. 9; 50, 8. XI. 1913., str. 1). U prvom izborništvu glasalo je 75 
bogatih ljudi i Albert Liebermann dobio je 75 glasova, Ignjat Puretić 49, Josip Svoboda 
49, Gjuro Omčikus 45, Dragutin Rosenberg 44, prof. Branko Živković 43, a Dragutin 
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Wolf 41 glas. U drugom izborništvu glasalo je 312 glasača i samo dr. Ivan Winter s 
240 glasova i Dragutin Laxar s 202 glasa bili su već ranije zastupnici. Kandidirali su 
se Nikola Balota, Ivan Beck, Gjuro Čimić, Martin Hajduković, Julio Lausch, Edmund 
Plachte, Edo Slapničar, Fran Stilinović, Josip Štekar, dr. Rudolf Wagner, Josip Werkle-
in, a izabrani su dr. Ivan Winter s 240 glasova, Ljubomir Bakić s 236, Dragutin Laxar 
s 202 glasa, Juraj Horvat ml. s 201 glasom, dok je izbor Josipa Meixnera, upravitelja 
bjelovarske Praštedionice, unatoč 233 glasa, i Mirka Kuzmanovića s 212 glasova bio 
sporan. Simo Blaževac ispao je iz svake kombinacije, te je svoj posljednji govor održao 
3. studenog 1913. (Gradski izbori, Nezavisnost, 52, 22. XI. 1913., str. 4).

Za novog gradonačelnika izabran je 22. prosinca 1913. Dragutin Laxar,21 gradski za-
stupnik u dva mandata, a u prisutnosti velikog župana Teodora Bošnjaka. On je dobio 
17 glasova, Nikola Balota dobio je 3 glasa, a Edmund Plachte 1 glas. Za podnačelnika je 
izabran dr. Ivan Winter. Simi Blaževcu dodijeljena je mirovina za njegovo 25-godišnje 
načelnikovanje u iznosu 1.200 kruna godišnje (Nezavisnost, 5, 27. XII. 1913., str. 3). 

Kralj Franjo Josip dodijelio je 8. veljače 1914. Blaževcu viteški krst reda Franje 
Josipa te je u Nezavisnosti objavljen sljedeći tekst: „Ovo je previšnje odlikovanje vrlo 
obradovalo svekoliko gradjanstvo jer je naš sijedi vladar poklonio svoju milost čo-
vjeku, koji je s nama tijekom 25 godina dijelio dobro i zlo. S. Simu Blaževca vežu 
uz nas mnoge lijepe uspomene. On s nama čuvstvuje, pak zato nam je mio o drag. 
Njegova će simpatična osoba uživati vazda ono počitanje, koje se iskazuje svakom 
poglavaru, kojemu je dobrobit i boljitak građanstva na srcu.

Čestitajući g. Blaževcu, izrazujemo želju sveukupnog gradskoga stanovništva, svih nje-
govih prijatelja i štovalaca, kad molimo Svevišenjega da nam ‹našega sina› još dugi niz godi-
na poživi, da uživa i da se raduje kako njegov Bjelovar lijepo napreduje, kako se živi, raste na 
temeljima, koji su udareni za sretnog njegovog načelnikovanja.“ (Viteški red Simi Blažev-
cu, Nezavisnost, 14, 18. II. 1914., str. 4).

Simo Blaževac poslije toga se više ne susreće u javnom životu Bjelovara. Umro 
je 6. veljače 1926., tiho i nezamjetno. Umro je i Ivan Žigrović, a Stevo Kosier, njegov 
najvjerniji suradnik, bankar, umro je već u kolovozu 1914. godine. U Bjelovar po-
činju pristizati u to vrijeme i prvi ranjenici s bojišnica Prvoga svjetskog rata. Briga 
za ranjenike i velike svote koje se skupljaju u akciji „zlato za željeno“, kao i kroz 
sedam ratnih zajmova, vrlo su brzo utjecale na izmjenu slike Bjelovara kao sretnog i 
bogatog grada, odnosno Bjelovar je postao grad patnje i vojničkih priprema mladića 
za odlazak na bojišnice. U gradu je uskoro uvedena aprovizacija i sve je stavljeno u 
funkciju rata za fronte – to je bio grad u kojem se teško živjelo.

21 Laxar je rođen u Križevcima, ali je od 1878. živio u Bjelovaru i radio je kod Đurđevačke imovne op-
ćine da bi onda mnogo godina bio nadšumar. Od 1878. je bio u mirovini a za bjelovarskog gradskog 
zastupnika izabran je prvi puta 1911. i drugi puta u studenom 1913. 
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Zaključak 

Simo Blaževac četvrt je stoljeća bio na čelu grada Bjelovara te je uspješno usmje-
rio politiku grada prema trgovini i proizvodnji. Inzistirao je na izradi uravnoteženih 
proračuna i vodio je vrlo štedljivu politiku grada sve do 1893. godine nastojeći da se 
grad ne zadužuje i da porezi i prirezi u njemu budi niski. Vodeći tako gradske poslove, 
grad je napredovao i postajao je sve privlačniji za život te su ga pod kraj Blaževčeva 
gradonačelnikovanja smatrali jednim od najljepših gradova sjeverne Hrvatske. Ono 
što se dogodilo poslije 1903. uklapa se u opću sliku političkog i socijalnog raslojavanja 
društva koje, unatoč kreditu i dosta visokom standardu dijela građanstva, pokazuje 
znakove slabljenja i Blaževčev način vladanja doživljava potpunu propast. 

Simo Blaževac uzorni je predstavnik krajiškog društva, odan Bogu, caru i banu, 
poslušan i pošten do srži, a kao domaći sin zalagao se i za napredak svojega kraja. 
No ipak je bio birokrat kakve je proizvodio vojni sustav Austro-Ugarske Monarhije, 
te je njegova prilagodljivost promjenama i novom vremenu često bila vrlo teška. 
Iako je zbog javnog interesa pomagao i trpio i djelovanje političkih neistomišljeni-
ka, osobito kada su se oni približili vlasti, nije te promjene podupirao od uvjerenja 
već od nužde i to ga je najzad stajalo položaja u vremenu kada njegov glavni po-
dupiratelj Khuen-Héderváry više nije hrvatski ban. Zbog javnog interesa, a možda 
i vlastite umreženosti u čitav sistem, Blaževac nije sprečavao djelovanje političkih 
neistomišljenika, osobito ne dr. Milana Rojca, dr. Wintera i drugih. 

Blaževac je okupio oko sebe osobe od povjerenja, uglavnom bivše časnike pu-
kovnija, te sinove njihovih obitelji i tako je stvorio čvrstu jezgru na koju se uvijek 
mogao osloniti te je bez ikakvih poteškoća biran za gradonačelnika na svim izbori-
ma do 1913. godine bez obzira na to je li gradsko zastupstvo imalo 14 ili 24 zastupni-
ka. Nastojao je da njegovi ljudi imaju namještenje i u bjelovarskim školama, kojih je 
bilo sve više i koje je dobrim dijelom financirala gradska općina. Upravljao je gra-
dom pošteno i uredno, ali ga možemo svrstati u konzervativce, pa čak i autokrate. 
Napredan je bio samo u poslovima razvoja gospodarstva i osobito trgovine stokom, 
koju je smatrao glavnim pokretačem razvoja ne samo za Bjelovar već i za čitavu 
okolicu, te glasoviti gudovački sajam možemo vezati uz Blaževčevo inzistiranje da 
stočni sajam bude najvažniji događaj u gradu, kada su se okupljali domaći, ali i stra-
ni trgovci iz šire regije. Mnogo godina uživao je podršku vlade u Zagrebu, osobito 
dok je grad imao punu samoupravu, no i s velikim županima uglavnom na osnovi 
vojničke tradicije dobro se slagao. Khuenu je pak Bjelovar poslužio kao primjer da 
dokaže uspješnost svojeg pacificiranja Hrvatske. 

Djelovanje Sime Blaževca u Bjelovaru ne može se posebno izdvojiti od života 
grada. Blaževac je ostvarivao ideje koje su osmislili vodeći ljudi, pa i moramo nje-
govo djelovanje promatrati u tri faze: 1. vrijeme kada se Bjelovar razvijao kao grad 
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podložan Zemaljskoj vladi i – po savjetu B. Budisavljevića postavši 1886. središte 
Bjelovarsko-križevačke županije –  Blaževac živi u gradu kao ravnatelj pomoćnih 
ureda te 1888. – 1895. kao gradonačelnik i uspješno provodi svoje i Vladine zamisli; 
2. razdoblje kada se grad, po Zakonu o općinama, podvrgava Županiji, od 1895. da-
lje, pa Blaževac svoje djelovanje mora usklađivati s djelovanjem županijskim odbo-
rom i velikim županom, ali ga gradski zastupnici slušaju; 3. razdoblje od 1903. dalje, 
kada Bjelovarom dominira Hrvatsko-srpska koalicija pod vodstvom dr. Milana Roj-
ca i kada vodeću ulogu preuzimaju pristaše te stranke imajući vodeću ulogu u grad-
skom zastupstvu, a radi jačanja uloge Bjelovara kao glavnoga grada šire regije kroz 
industrijalizaciju. U tom vremenu Blaževac zakazuje i odstupa sa svojeg položaja. 
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Simo Blaževac, Mayor of Bjelovar (1888–1913)

Summary

Simo Blaževac held the post of mayor of Bjelovar in the period between 1888 and 1913. 
Though he originated from a borderland family in the regiment of Nova Gradiška, he spent 
most of his life in Bjelovar, and hence lived – together with the population of Bjelovar – thro-
ugh its metamorphosis from a military regimental centre to the centre of a larger self-gover-
ning county of multinational and multifunctional type. He chose military families loyal to 
this area as his closest associates and confidants. He was however also open to new inha-
bitants, who were attracted by economic possibilities of the Bjelovar area, and who brought 
new ideas and new knowledge from Central Europe. Thanks to Blaževac having been a strict, 
systematic and honest person, Bjelovar had a good quarter of a century to carry out the ne-
cessary changes and become adapted to being subordinate to the Bjelovar-Križevci County 
after 1895. However, new civil powers aimed at a swifter development, which Blaževac was 
not able to follow; he hence had to step down and retire in 1913.
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